

INFORMATION A LA PRESSE • MITTEILUNG AN DIE PRESSE • INFORMAZIONE
ALLA STAMPA • MEDEDELING AAN DE PERS • PRESS RELEASE

Brussels, 19 April 1972

Summary of address by Mr Sicco Mansholt,
President of the Commission of the European
Communities, to the European Parliament
in Strasbourg on 19 April 1972

For the first time since taking office as President of the Commission, Mr Sicco Mansholt this afternoon addressed the European Parliament. He first paid tribute to his predecessor, President Malfatti, a man, he said, of high intellectual calibre, who had headed the Commission with vigour and success during a crucial period in the Community's affairs.

The remaining nine months of 1972, Mr Mansholt went on, would be important ones. The Community had to make ready for enlargement and give shape to the Community policies. Organizational adaptation was needed, and in the first instance action to democratize the institutions and improve the processes of Community decision-making, since EEC now had new problems to grapple with which went beyond the confines of the Treaties of Rome. The present was a time of transition. The Community of Six was about to become a Community of Ten, the existing customs union was to be converted into an economic and monetary union: all this demanded stronger cohesion and a firm political will. The impending Summit Conference must not be a failure, for failure could have disastrous consequences. The Commission was ready to do its part in the preparation of the Summit; concertation among all the institutions on all the issues arising was essential for planning the future.

President Mansholt went on to list three matters for the House's attention - economic and monetary union, external relations, and institutional affairs.

Since the Hague Conference, substantial progress had been made on economic and monetary union notwithstanding the serious difficulties arising out of the monetary crisis: only the other day the Ministers of Finance had effected the necessary narrowing of the currencies' margins of fluctuation, and the advance towards economic and monetary union had been resumed. But it was quite out of the question to achieve that union without closer economic cooperation too. It was for the summit meeting to decide what steps must be taken to consolidate the progress

towards union. The Commission certainly considered it vital that the Community should achieve genuine financial solidarity; for this purpose the establishment of the projected Monetary Cooperation Fund was a major priority. But there could be no economic union unless a really big drive were undertaken on regional policy and solid practical progress made on the social front: all citizens of the Community should be entitled to an assured minimum income, and guidelines should be laid down for bringing about a better quality of life and better working conditions. The Community's citizens must be enabled to see for themselves what it meant, and for them to do so it was necessary that there should be complete freedom to move about without let or hindrance, and equal treatment for all Community workers even if they were nationals of another Community country than the one they worked in.

Quoting the letter he had sent President Malfatti before his own appointment, Mr Mansholt reaffirmed the importance of the issues he had enumerated there - including more especially the population explosion, waste of natural resources and the environment - and undertook that the Commission would give its attention to these matters, which could not be effectively dealt with at national level.

Turning to the Community's external relations, Mr Mansholt said that in the past year it had definitely come to be seen as an established political entity in its own right: the whole world realized and was reacting to its presence. If it was to come up to expectations, it must contrive to improve its decision-making. The Commission had noted with interest the remarks by the First Secretary of the Soviet Communist Party, Mr Brezhnev, acknowledging that EEC was a fact. The Community itself had always been ready to acknowledge the facts of world affairs, and it was ready too to conduct its dealings with all countries, and notably the countries of the East and others with State-run trading systems, on a basis of equality and non-discrimination. The common policies prescribed by the Treaties afforded it the opportunity to act in the common interest of all the countries of Europe.

Next, the President spoke of his recent trip to Santiago de Chile, where he had addressed the United Nations Conference on Trade and Development (UNCTAD). He much regretted that the Community had not come forward at Santiago with a full-scale connected policy on development aid, but he had been glad to see that the Ministers from the member countries who had spoken there had adopted a broadly convergent approach. He had duly outlined the Commission's stance to the Conference: the Commission welcomed the European Parliament's contribution in the shape of the Cousté Report and the resolution passed, which contained much of importance for the future course of relations between the Community and the developing countries. He emphasized that after its enlargement the Community would have to develop its policy in line with its increased responsibilities in the world.

One matter which had greatly exercised the Santiago Conference, Mr Mansholt went on, was the monetary situation. The devaluation of the dollar had been a serious blow to the countries of the Third World, as it had meant a fall in currency reserves and financial aid in dollars. The Commission considered that use should be made of the special drawing rights to indemnify the countries concerned for their losses, but special drawing rights were no substitute for financial aid, nor could they help to improve terms of trade. Ways and means must be devised for dealing with the financing problems involved and the difficulties arising from the slump in commodity prices: on the one hand the wealthy countries, and EEC in particular, should step up their contributions to 0.7% of their gross national product, and on the other world commodity agreements should be concluded to ensure a steady revenue for the developing countries. Concluding his remarks on this subject, the President said he was concerned at the widening gap between rich countries and poor, and alarmed by diminishing world farm production and world food supplies. He trusted that the Santiago Conference would lead to real progress in tackling the problem of aid to the developing countries, and helping to raise the standard of living of two-thirds of the world's population.

Mr Mansholt then went on to speak of the Community's institutional problems, on which, he said, the Commission was planning to concert with the Parliament in the near future. The House had already received the report of Professor Vedel's expert committee on the strengthening of the Parliament's powers and improvement of Community decision-making; the Commission would be letting the appropriate Parliamentary Committees and the enlarged Bureau have its comments in the course of the next few weeks.

In conclusion, the President referred to the political cooperation issue. On this, he emphasized, the Commission intended to play an active part: as custodian of the Treaty, it was very much interested in the question of relations with the new institutions to be set up in connection with political union, which were bound to influence the course of the Community's affairs, and it was therefore desirous of being on the spot when these institutions were being evolved.

Bruxelles, le 19 avril 1972

RESUME DE L'ALLOCATION PRONONCEE PAR
MONSIEUR SICCO MANSOLT, PRESIDENT DE
LA COMMISSION DES COMMUNAUTES EUROPEENNES,
DEVANT LE PARLEMENT EUROPEEN, A STRASBOURG,
le 19 avril 1972

Pour la première fois depuis sa nomination, le Président de la Commission des Communautés Européennes, Monsieur SiccO MANSOLT, a pris la parole cet après-midi devant le Parlement Européen. Il a tout d'abord eu des paroles d'éloges pour son prédécesseur, Monsieur Franco Maria MALFATTI, dont il a souligné les grandes qualités intellectuelles et évoqué le grand travail accompli avec autorité et efficacité à la tête de la Commission dans une période essentielle de la vie communautaire.

Les 9 mois qui nous attendent en 1972, a poursuivi M. MANSOLT, seront des mois importants. Il faut que la Communauté se prépare à l'élargissement et qu'elle donne forme aux politiques communautaires. Les institutions doivent être adaptées et en premier lieu on doit procéder à la démocratisation des institutions et améliorer les processus des décisions communautaires, car la CEE doit faire face à des problèmes nouveaux qui débordent les Traités de Rome. Nous sommes dans une période transitoire. La Communauté à six devient une Communauté à dix, l'Union Douanière doit se transformer dans une Union Economique et Monétaire et tout cela demande une cohésion plus grande et une forte volonté politique. La conférence au Sommet ne doit pas être un échec qui pourrait avoir des conséquences déplorables. La Commission veut contribuer à la préparation du Sommet et la concertation de toutes les institutions sur tous les problèmes est indispensable pour orienter l'avenir.

Le Président MANSOLT a poursuivi en indiquant trois thèmes sur lesquels il estime attirer l'attention du Parlement :

- 1) l'union économique et monétaire;
- 2) les relations extérieures de la Communauté,
- 3) les problèmes institutionnels.

Depuis la conférence de La Haye, des progrès importants ont été accomplis sur la voie de l'union économique et monétaire malgré les graves difficultés provoquées par la crise monétaire : récemment, les ministres des finances sont parvenus à opérer les rétrécissements nécessaires des marges entre nos monnaies, et la construction de l'union économique et monétaire a repris son élan. Mais il est impensable de parvenir à une véritable union économique et monétaire sans une col-

laboration économique plus poussée. La réunion au sommet doit décider les actions à suivre pour la consolidation de l'union économique et monétaire. La Commission croit qu'il est essentiel que la Communauté parvienne à une solidarité financière réelle : à cet effet, la création du fonds de coopération monétaire est urgente. Mais il n'y aura pas une union économique sans une impulsion importante dans le domaine de la politique régionale et sans des progrès concrets sur le plan social et, à ce propos, le Président Mansholt a évoqué la nécessité de parvenir à garantir un revenu minimum à tous les citoyens dans la Communauté, ainsi qu'à l'indication des lignes de force pour l'amélioration de la qualité de la vie et des conditions de travail. Les citoyens de la Communauté doivent connaître la signification de notre entreprise : à cette fin, il faut que les hommes puissent circuler sans entraves et que l'égalité soit assurée à tous les travailleurs, même étrangers, de la Communauté.

M. MANSHOLT a ensuite évoqué le contenu de la lettre qu'il avait envoyée avant sa nomination au Président MALFATTI. Il a confirmé l'importance des problèmes qu'il avait évoqué (en particulier l'explosion démographique, le gaspillage de ressources et l'environnement) et il a annoncé que la Commission se penchera sur ces questions qui ne peuvent pas être résolues sur le plan national.

Traitant ensuite des relations extérieures de la CEE, le Président MANSHOLT a déclaré qu'au cours de la dernière année la Communauté s'est imposée comme une réalité politique. Le monde entier réagit à son existence. Pour répondre aux attentes, elle doit être en mesure d'améliorer son processus de décisions. La Commission a pris connaissance avec intérêt des déclarations du Premier Secrétaire du Parti Communiste de l'URSS, M. Brejnev, qui a reconnu la réalité de la CEE. Notre Communauté a toujours été prête à reconnaître les réalités mondiales, et elle est aussi prête à traiter avec tous les pays sur un pied d'égalité et de non-discrimination et, notamment, avec les pays de l'Est et les autres pays à commerce d'état. Les politiques communes prévues par les traités offrent la possibilité à la Communauté d'agir dans l'intérêt commun de tous les pays d'Europe.

Ensuite, le Président MANSHOLT a évoqué son récent voyage à Santiago du Chili où il a pris la parole devant la CNUCED. Il a déploré que la Communauté n'ait pas pu se présenter à Santiago avec une politique d'aide au développement complète et cohérente, mais il a noté avec satisfaction que les ministres des pays membres, qui ont pris la parole à Santiago, ont exprimé des idées convergentes. Pour sa part, il a exposé à Santiago les lignes politiques de la Commission. La Commission reconnaît la contribution apportée par le Parlement Européen avec le Rapport Cousté et la résolution qui a été approuvée, qui contiennent les indications importantes pour l'avenir des rapports entre la Communauté et les pays en voie de développement. Après l'élargissement, la Communauté à dix devra développer sa politique, étant donné ses responsabilités accrues dans le monde.

A Santiago, a continué M. MANSHOLT, un des problèmes qui était au centre des préoccupations de la conférence était le problème monétaire. La dévaluation du dollar a durement frappé les pays du tiers monde, en réduisant les réserves monétaires et les aides financières exprimées en dollar. La Commission est d'avis qu'il faut utiliser les droits de tirage spéciaux pour compenser ces pays des pertes subies, mais les droits de tirage spéciaux ne peuvent pas remplacer l'aide financière ni contribuer à améliorer les termes d'échanges. Les problèmes du financement et les difficultés provenant de la détérioration des prix des matières premières doivent trouver des solutions appropriées : d'une part, les pays riches et

la CEE en particulier, doivent augmenter leur contribution financière jusqu'au pourcentage de 0,7 du produit national brut; d'autre part, il faut parvenir à des accords mondiaux sur les produits de base, pour garantir un revenu constant aux pays en voie de développement. En terminant sur ce point, le Président MANSHOLT a exprimé sa préoccupation sur l'augmentation de l'écart entre pays riches et pays pauvres, ainsi que son inquiétude sur la diminution de la production agricole mondiale et des disponibilités alimentaires dans le monde. Il a exprimé l'espoir que la Conférence de Santiago puisse contribuer à faire des progrès importants vers la solution du problème de l'aide aux pays en voie de développement, en contribuant à élever le niveau de vie des deux tiers de la population mondiale.

Enfin, M. MANSHOLT a traité des problèmes institutionnels sur lesquels la Commission a l'intention de se concerter avec le Parlement dans un proche avenir. Le Parlement a reçu le rapport, rédigé par le Comité des experts, présidé par le Professeur VEDEL, qui traite du renforcement du pouvoir du Parlement et de l'amélioration du processus de décision au sein de la Communauté. La Commission fera part de ses réflexions aux commissions compétentes du Parlement, ainsi qu'au Bureau élargi, dans les prochaines semaines.

En terminant, le Président de la Commission a évoqué le problème de la coopération politique. La Commission a l'intention d'être active dans ce domaine. En tant que gardienne du Traité, la Commission se préoccupe des liens avec des nouvelles institutions qui seront créées dans le cadre de l'union politique, qui ne pourront qu'influencer la vie communautaire. En conséquence, elle souhaite être présente dans le processus des créations de ces nouvelles institutions.